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A mb la intenció de refle-
xionar-hicol·lectivament
id’expressarpúblicament

una opinió fonamentada i qua-
lificada, el passatdia 22degener
va tenir lloc alCol·legi d’Arqui-
tectes de Tarragona una sessió
de debat sobre l’immoble de la
Savinosa. L’acte comptava amb
quatre arquitectes ponents que
introduïen els conceptes i les
reflexions tot estimulant lapar-
ticipació ieldebatentreelsnom-
brosos assistents.

Per tal de situar correcta-
ment laqüestióesva ferunrepàs
al context històric, geogràfic,
arquitectònic i urbanístic, es
van recordar les diferents ini-
ciatives d’intervenció i es va fer
unaprimera aproximació al va-
lor patrimonial de l’immoble.

El debat va ser viu i plural i
es van expressar punts de vista
molt diversos amb total lliber-
tat,entreacadèmics ipragmàtics.
L’acte es va cloure amb el desig
de continuar el procés reflexiu
i aprofundir-hi encara més.

Un primer i provisional in-
tent de resum, a partir del qual
es podrà avançar en el futur i
que servirà per a estructurar la
segona jornada de debat ja pre-
vista, seria el que segueix:

1. El conjunt edificat té un
important valor relacionat amb
la memòria històrica de Tarra-
gona i la imatgede la ciutat. Ara
bé, es pot posar en crisi la rigi-
desad’unadisposiciótansimètri-
ca, l’absència de vistes al mar
d’alguns dels edificis, l’escassa
adequació del conjunt al lloc i
també la vigència del llenguat-
ge arquitectònic utilitzat en el
momentdel projecte en relació

amb els que emprava el movi-
mentmodernaEuropa.Totple-
gatno justifica l’enderrocament
de la totalitatde lesedificacions,
sinó que vol emfasitzar el ma-
jor valor del lloc, en situació de
privilegi, encontraposició al va-
lor de les edificacions.

2. Si les condicions imposa-
des en el llegat de l’antic pro-
pietari dels terrenys no ho im-
pedeixen, seria desitjable que
el nouús que es vulgui assignar
a la finca permetés la col·labo-
ració de la iniciativa privada. I
també seria interessant que el
complex de la Savinosa pogués
jugar unpaper important en re-
lació amb el conjunt d’esdeve-
niments que s’espera celebrar
l’any 2017.

3. L’assignació d’usosnopot
ser fruit de la improvisació ni

de l’espontaneïtat.Tampocpot
ser funció exclusiva de les sin-
gulars característiquesde la fin-

ca. El procés de transformació
capaunanova funcionalitat te-
rritorial, que ja transcendeix
els límits municipals, obliga a
l’adopciódedecisionsdesd’una
perspectivamés elevada i amb
una lògica d’escala territorial
diferent i superior. És per això
que cal pensar molt seriosa-

ment en la redacciód’unpla es-
pecial d’ordenació dels equi-
paments de l’àrea central del
Camp de Tarragona.

4. Éspossible considerar se-
paradament la finca (comamí-
nimenpart)de les edificacions
que conté. I totes dues parts
així separadespoden serobjec-
te de tractaments diferents. Si
béper lesedificacionsseriapru-
dent esperar les determina-
cions del pla especial del punt
anterior, mentrestant, i sense
perdre la titularitat el sòl, tant
la pineda que toca a l’Arrabas-
sada comel perímetre de la vo-
ra delmorrot podrienposar-se
a l’abastdelpúblic, convenient-
ment urbanitzades. La pineda
seria una zonadepícnic vincu-
lada a la platja i, a la vora del
mar, un tram més del passeig

marítim,que facilitaria ambco-
moditat la relacióentre lesdues
platges contigües i també l’ob-
servació del paisatge. Totes
dues operacions es podrien es-
cometre amb certa rapidesa,
responent d’aquesta forma les
insistents demandes d’acció
que sorgeixen de la societat.

Aquesta és la reflexió que,
de formaprovisional però tam-
bé amb convenciment, els ar-
quitectes de la demarcació po-
semsobre la taula, demoment,
per tal d’enriquir el debat so-
cial i de proposar arguments
qualificats per fonamentar les
decisions que forçosament
s’hauran de prendre. I ho fem,
amés, tot anunciantunavolun-
tat de continuïtat del procés
ques’haemprès idedifusiódels
seus resultats
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D esprésdecontrastardife-
rentsestudisdecostosde
producció del raïm i del

vi,aUniódePagesosconsiderem
que el valor d’un quilogram de
raïmblanchauriadeserdelvoltant
de40cèntimsd’euro,ieldelraïm
negre, d’uns 60 cèntims d’euro,
deformagenèrica,sensedetallar
perzones,varietatsitipusd’explo-
tacions, ja que si no no és possi-

ble aconseguir unamínima ren-
dibilitatquepermetieldesenvo-
lupamenti la innovaciónecessa-
risperalsector.Delamateixama-
nera,tambéelpreud’unhectograu
de vi blanc hauria de ser de 6 eu-
ros, i delnegre, de7.

Tenint en compte el dese-
quilibri existent en la cadena
del sector, ja que en aquestmo-
ment el valor del raïm o del vi
és d’entre el 5% i el 10%del to-
tal, el valor d’una ampolla de vi
s’hauria de repartir de la se-
güent manera: el 33% en el va-
lorde lamatèriaprimera, el 33%

en el valor de l’elaboració i el
restant33%enelde lacomercia-
lització. Sense aquest reparti-
ment difícilment serà possible
arribar a la mínima rendibili-
tat per al productor.

En aquest sentit, després de
molt de temps reconeixemque
l’empresaTorres valori el raïm
quecompraal voltantd’aquests
referents, ja que pensem que
aquest ésel camíper tal que tots
elsgraonsdelacadenaensensor-
tim; desdel viticultor fins al co-
mercialitzador final. En gene-
ral, els viticultors que li venen

tot el raïm de la seva explota-
ció estan satisfets.

Perònohoestan tant els que
livenennomésunapartde lase-
va producció a aquesta empre-
sa, i no diguemels
que hi tenien un
contractequedes-
prés han vist que
nos’hacomplert,o
bé aquells a qui es
va reduir la quota.
Aquests últims no
ho poden o no ho
volendirperporde
veure’sagreujatso
perjudicats, i aquestaésunarea-
litatpalpable, evident.

Per alsproductorsd’algunes
zones de Catalunya, tradicio-

nalment proveïdores de l’em-
presa, aquesta és un autèntic
motor econòmic per a elles; és
així, però també s’hauria de te-
nir en compte que el valor afe-

git (l’elaboració i
comercialització
del vi) se l’empor-
ta cap a altres zo-
nes. Entre tots els
que formemelsdi-
ferentsgraonsdela
cadenahauríemde
fer un esforç per-
què, si volem que
el sector sigui ren-

dible, el valor afegit generat re-
percuteixi elmàximen lapròpia
zonadeproducció, tantdel raïm
com del vi.
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